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سیاست هایم تحت فشار عوض نمی شود
مذاکرات غیرهسته ای با آمریکا بستگی به عملکرد کنونی شان دارد

وزیر امور خارجه کشــورمان در گفت و گویی با خبرنگاران خبرگزاری ایســنا به 
سوالات آنان درخصوص مذاکرات و مسائل منطقه ای پاسخ گفت. ظریف در 
این گفت و گو درخصوص ادامه مذاکره با آمریکا درمورد مسائل غیرهسته ای، 
عدم ایجاد محدودیت توافق هسته ای برای برنامه موشکی، تنش زایی عربستان 

در منطقه و نیز جابه جایی ها در وزارت خارجه سخن گفت. 

آمریکا برای رفع بی اعتمادی اقدام کند
محمدجواد ظریف در این گفت و گو درخصوص احتمال مذاکره ایران و آمریکا 
درباره مســایلی فراتر از بحث هســته ای با تاکید بر "بی اعتمادی مردم ایران به 
آمریکا که بی اعتمادی عمومی است" به نظرسنجی دانشگاه مریلند در این رابطه 
اشــاره کرد و گفت:  در این نظرســنجی اکثریتی از مردم ایران از برجام حمایت 
می کنند ولی اکثریت بالاتری نسبت به آمریکا بی اعتماد هستند. بنابراین آمریکا 

برای رفع بی اعتمادی باید اقدام کند. 
وزیر امور خارجه با بیان اینکه صدور دستورالعمل صرف در رفع تحریم ها کفایت 
نمی کند و باید اطمینان یابند که دســتورالعمل ها اجرایی می شــود تاکید کرد: 
این ها ملاک هایی است که ما در آینده از حرف تا عمل آمریکایی ها را می سنجیم 
کــه آیا آن ها به توافــق و تعهدات خود پایبند هســتند یا ملاحظــات دیگری بر 
سیاست های شان حاکم است، این مســاله است که تعیین می کند آیا مقامات 
عالی کشور در آینده منافع ملی را در این می بینند که گفت وگوی دیگری با آمریکا 

در حوزه دیگری صورت گیرد یا خیر. 
رییس دستگاه دیپلماسی کشور علت این که هنوز با آمریکایی ها مذاکره می کنیم 
از جمله در حاشــیه اجلاس مونیخ یا لندن را موضوع برداشته شدن تحریم ها 
عنوان کرد و تصریح کرد: ما در وزارت  خارجه این روند را رصد و پیگری می کنیم.
ظریف در عین حال اظهار کرد: فکر می کنم روند اجرای برجام بد نبوده است اما 
آن قدر هم که ایجاد اعتماد کند، جدی نبوده است. شاید مقداری از این مساله به 
خاطر مجموعه تار عنکبوتی تحریم ها اســت که آمریکایی ها دور خود تنیده اند 

و الان خودشان هم در این تار عنکبوت گیر کرده اند.

هیچ خدشه ای به برنامه موشکی وارد نمی شود
ظریف در بخش دیگری از این گفــت و گو با تاکید بر این که "تصمیم 
ما برای مذاکره صرفا بر سر موضوع هسته ای به خاطر بی اعتمادی 
اســت که به آمریکا داشــتیم و موضوعــات دفاعی مــا ارتباطی به 
بحث هســته ای ندارد و به همین دلیل اجازه ندادیم این موضوعات 

وارد برجام شــود"، افزود: آمریکایی ها خودشــان بارها 
گفته اند، موضوع موشکی نقض برجام نیست. 

ظریف درباره خریدهای تســلیحاتی و مســایل 
دفاعی کشــور با اشــاره به این مطلــب که در 
قطعنامه های قبلی هرگونه همکاری دفاعی 

با ایــران ممنوع بــود، افــزود: در ضمیمه 
قطعنامه 2231 برخی همکاری ها نیازمند 
مجوز شــورای امنیت است و این به طور 

ماهوی وضعیت را تغییر داده اســت. در عین حال اعــلام کرده ایم برای توان 
دفاعی و موشکی مان از کسی اجازه نمی گیریم. 

وی با بیان اینکه سایر کشــورهایی که بخواهند با ایران همکاری داشته باشند 
رونــد مذکور در شــورای امنیت را آن ها بایــد طی کنند نه این که مــا به آن روند 
متعهد باشــیم، تاکید کــرد: اتفاقا در برجام اطمینان حاصــل کردیم که تامین 
نیازمندی های دفاعی مان در اقــلام و مواد دو گانه ارتباطی با برجام پیدا نکند. 
مذاکرات بسیار سختی در این زمینه داشیم که شاید ماه ها طول کشید و از آخرین 
موضوعاتی بود که در مذاکرات حل و فصل شد. ما در این زمینه که تامین اقلام 
دفاعی برجام را نقض نخواهد کرد، نگرانی نداریم. کمال دقت شده است که نه 
به برنامه موشکی و نه در زمینه تامین قطعات دفاعی و موارد لازم برای بحث های 

دفاعی هیچ خدشه ای وارد نشود.

ایران به دنبال تنش در منطقه نیست
اظهارات عادل الجبیر در مصاحبه با هفته نامه آلمانی اشپیگل از دیگر سوالاتی 
بود که از ظریف پرســیده شــد. او در واکنش به بخشــی از گفته های این مقام 
ســعودی که گفته بود ایرانی ها دیپلمات های ما را کشته اند، اظهار کرد: عادل 
الجبیر در این مدتی که مسوولت وزارت امور خارجه عربستان را پذیرفته  آن قدر 
حرف های خلاف زده  که فکر نمی کنم کســی در دنیا حرف های ایشان را جدی 
بگیرد و من هم قصد ندارم به حرف هایی که خیلی جدی نیست با پاسخ دادن به 

اظهاراتش اعتبار ببخشم و روش خود را در این زمینه نمی شکنم.
ظریف در ادامه با تأکید بر اینکه مردم دنیا عاقل تر از آن هستند که حرف های وزیر 
امور خارجه عربستان را جدی بگیرند در پاسخ به این سوال که آیا در جریان سفر 
یوسف بن علوی، وزیر امور خارجه عمان به تهران بحثی به عنوان میانجیگری 
بین ایران و عربستان از سوی عمان صورت گرفت با توجه به این که مردم ایران 
از کشــور عمان به عنوان میانجی خاطراتی را به یاد دارند؟ تصریح کرد: ایشان 
برای میانجیگری نیامده بودند. شما باید توجه کنید که روابط ما با عمان روابطی 

ذاتی است و نسبی نیست.
این دیپلمات عالی رتبه ایرانی، ادامه داد: عمان کشور همسایه ماست 
و ما تلاش داریم که ارتباط خود را با عمان در موضوعات مختلف 
گسترش دهیم و مطمئنا کسی که بخواهد برای میانجیگری 
سفری داشته باشد وزیر تجارت، سرمایه گذاری و رییس بانک 

مرکزی اش را به همراه نمی آورد. 
وزیــر امــور خارجه کشــورمان در ادامــه در پاســخ به این 
ســوال که بعد از تحولات صــورت گرفته بین 
روابط ایران و عربســتان اشخاصی مانند 
اشــتاین مایر و ابراهیم جعفری وزیران 
خارجــه آلمــان و عــراق و هم چنین 
نواز شریف، نخســت وزیر پاکستان 
بــرای میانجیگری بیــن ایران و 
عربســتان به تهــران و ریاض 
ســفر کردنــد، آیــا در ایــن 

میانجی گری هــا موفقیتی وجود داشــت یا این که هم چنان عربســتان را مانع 
موفقیت این موضوع می دانید که وی پاســخ داد: مسأله این است که ایران به 
دنبال تنش در روابط منطقه یی نیســت و هر کشوری که بخواهد از ایجاد تنش 

در منطقه جلوگیری کند ما مانعی در این ارتباط نمی بینیم.
رییس دستگاه دیپلماسی کشــورمان درخصوص سیاست های عربستان در 
منطقه تأکید کرد: عربستان احساس می کند که آرامش در منطقه مغایر با منافع 
حیاتی اش است و شــما شاهد بودید که این کشــور در کنار رژیم صهیونیستی 
شــدیدترین تلاش هــا را برای به شکســت کشــاندن برجــام انجــام داد ولی 

خوشبختانه شکست خوردند.
ظریف با بیان اینکه ماهیت دیدگاه سعودی ها در دنیا روشن است، گفت: آن ها 
باید برای خود تعیین تکلیف کنند که آیا به دنبال تنش هستند، تنشی که منطقه 
را دچار خطر می کند یا این که می خواهند در سیاست های خود اصلاحاتی ایجاد 
کنند، منافع خود را به درســتی تشخیص دهند و منافع عربستان و منطقه را در 
قالب آینده مبتنی بر حســن هم جواری نه آینده مبتنــی بر تقویت افراط گرایی و 

تنش آفرینی دنبال کنند. این تصمیمی است که عربستان باید بگیرد.
او با بیان این که اگر کســی به منطقه سفر کرده باشد مشاهده کرده که در ایران 
نیازی به بحث نبوده چون ما به دنبال تنش نیستیم، افزود: آن ها در عربستان 
با موافقت طرف مقابل روبه رو نشــدند چرا که ذات سیاست های آن ها مبتنی بر 

تنش آفرینی است.

با فشار کسی سیاست هایم عوض نمی شود
وزیر خارجه کشــورمان در ادامه در مورد مباحث منتشــر شــده در ارتباط با 
برخی از جابه جایی ها از جمله این که گفته شــده فشارهایی به وزارت خارجه 
برای تغییر معاون عربی و آفریقای وزیر خارجه از سوی دولت صورت گرفته 
است؟ خاطرنشان کرد: کســانی که من را می شناسند می دانند که اگر قرار 
بود با فشــار کســی سیاســت هایم را عوض کنم برجام به نتیجه نرسیده بود 
و تاکنون برنامه ام در وزارت خارجه را نیمه کاره گذاشــته و از این مســوولیت 

کنار می رفتم.
ظریف تاکید کرد: نه از سوی دولت تاکنون در مورد تغییر یا جابه جایی شخصی 
به من فشار آورده شده است و نه آقای رییس جمهور چنین اقدامی را انجام داده 
است. آقای رییس جمهور همواره با بزرگواری مسائل مربوط به وزارت خارجه را 

دنبال کردند ولی متاسفانه برخی به دنبال فضاسازی هستند.
این دیپلمات ارشد ایرانی با بیان این که چرخش در وزارت خارجه یک امر طبیعی 
اســت در این ارتباط تصریح کرد: من خودم به مدت 10 سال معاون وزیر بودم. 
مدتی سفیر شــدم و بعد از این که برگشتم مدتی بیکار شــدم )با خنده(. در واقع 
می خواهم بگویم برخلاف سایر دستگاه ها تغییر و چرخش در وزارت خارجه یک 
قاعده است، نه یک استثنا و اگر کسی برای مدت زیادی در یک پستی بماند مورد 
اســتثنا قرار گرفته است. البته این به این معنا نیست که کسی قرار است عوض 
شود یا بماند، بلکه این قاعده کلی وزارت خارجه است و این قاعده روشن است. 
در وزارت خارجه این گونه نیســت که کسی طبق میل خود عمل کند، بلکه باید 

همه براساس نیاز سیستم عمل کنند.

نقطهعطفیدرهمکارینظامیباروسیهایجادکردهایم
وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح گفت: از دو سال قبل توانستیم نقطه عطفی در فضای همکاری های نظامی با روسیه ایجاد کنیم.این مطلب را سردار سرتیپ پاسدار حسین دهقان روز یکشنبه در نخستین 

همایش جایگاه و چشم انداز مهندسی دفاعی که با حضور شماری از مسئولان مهندسی نیروهای مسلح در تهران برگزار شد، عنوان کرد.وزیر دفاع با بیان اینکه نیروهای مسلح همواره در همه حوزه ها بویژه 
حوزه فناورانه پیشــتاز بوده اند، گفت: مهندسی نیروهای مسلح، نسلی است که جنگ را با تمام وجود تجربه کرده، نسلی است که متناسب با نیازهای اضطراری کشور در بالاترین سطح در خدمت رزمندگان 

اسلام و کشور بوده، از این رو با کوله باری از تجربه و آزمون، قادر است ضمن تأمین نیازهای نیروهای مسلح و افزایش ضریب امنیت در خدمت توسعه ملی هم قرار گیرد، البته آنجا که بخش خصوصی 
و واحدهای کوچک نمی توانند ورود کنند، مهندسی نیروهای مسلح ورود می کند.سردار دهقان تصریح کرد: باید با نگاه به آینده و آینده پژوهی بدنبال توسعه و تکامل در همه حوزه ها از مواد تا 
توســعه و استقرار و حفظ محیط زیســت، ضریب امنیتی را افزایش و آسیب ها را کاهش دهیم و این مهم در سایه اعمال یک مدیریت کارآمد، توانمند، منسجم و یکپارچه، انعطاف پذیر و رعایت 

کامل اصول و ارزش ها و قوانین و مقررات میسر است.

توصیه به جناح پیروز انتخابات
ســخنگوی حزب کارگزاران ســازندگی در 
تحلیل خود از رأی مــردم تهران، گفت: ما 
شاهد یک بلوغ سیاســی در تهران هستیم 
که این بلوغ پشتوانه مهمی در کشور و نظام 
است.حســین مرعشــی با اشــاره به اینکه 
اکثریــت مــردم بــا گرایش حامــی دولت، 

اصلاحــات و اصولگرایــی به لیســت ها رأی دادند، اظهار کــرد: مردم به 
احزاب و جناح ها اعتماد کردند و این کنش سیاسی تکامل یافتگی سیاسی 
ایران و اتفاق مبارکی است.وی تأکید کرد: جناح پیروز باید قدر رأی مردم را 
بداند و در شأن رأی مردم عمل کند. جناح پیروز رعایت اخلاق را همچنان 
باید در دســتور کار خود قرار دهد. امروز، روز همکاری برای حل مشکلات 
مردمی اســت که از همــه جهت پای نظــام ایســتاده اند و از رهبر و دولت 

حمایت می کنند.

دشمنان نظام از نفوذ، ناامید شدند
نایب رییس فراکسیون اصولگرایان رهروان 
ولایت گفت: بــا تدابیر شــورای نگهبان در 
بررسی و تایید صلاحیت کاندیداهای دهمین 
دوره انتخابات مجلس شــورای اســلامی و 
پنجمین دوره خبرگان رهبری و با حضور عالی و 
رای بسیار بالای مردم دشمنان نظام و انقلاب 

از نفوذ ناامید و مایوس شدند.بهروز نعمتی  گفت: الحمدالله با حضور بسیار بسیار 
خوب مردم در تهران و شهرستان ها پای صندوق های رای نتایج بسیار خوبی 
حاصل شد و دشمنان از دنبال کردن اهداف پلیدشان نامید و مایوس شدند.وی 
مردم را حافظان اصلی نظام و انقلاب دانست و افزود: با حضور چشمگیر و موثر 
مردم راه نفوذ برای کســانی که توطئه می کردند، بسته شد. البته رقبا در مقطع 
تبلیغات انتخابات اظهارنظرهایی می کردند که هم راستا با توطئه دشمنان نظام 
بود اما رقابت ها تمام شد و طبیعتا تاریخ مصرف آن سخنان نیز باید به اتمام برسد.

آیت الله طبسی از استوانه های انقلاب است
دبیــر مجمع تشــخیص مصلحــت نظام با 
تاکید بر اینکــه آیت الله واعظ طبســی جزو 
استوانه های انقلاب و نظام هستند، گفت: 
من از مردم خوبمان می خواهم که برای ایشان 
دعا کنند و از حضرت امام رضا )ع( بخواهند 
که به این خادم و پاســدار حریمشان، شفای 

کامل عنایت فرمایند.محسن رضایی پس از عیادت از آیت الله واعظ طبسی 
در بیمارستان امام رضا )ع( مشــهد مقدس، گفت: ما از درگاه خداوند متعال 
آرزو می کنیم که سلامتی کامل ایشان به زودی بازگردد و همچنان به خدمت 
در عرصه های مختلف مشغول باشــند.وی هم چنین به روایت خاطره ای از 
دوران دفاع مقدس پرداخت و اظهار کرد: در زمان اجرای عملیات والفجر 8، 
ما از ایشان تقاضا کردیم که پرچم حضرت رضا )ع( را در اختیارمان قرار دهند. 

ایشان هم محبت کردند و شبانه این پرچم را به ما رساندند.

روحانی  با شجاعت 
 مسوولیت مذاکره را 

قبول کرد
رئیــس ســازمان انــرژی اتمــی بــا بیــان این کــه 
همکاری های هسته ای ایران و روسیه در طول این 
مدت نیم بند و در ســطوح پایین بوده اســت، گفت: 
تقاضا از طرف کشــورهای خارجی بــرای همکاری 
هسته ای با ایران بسیار زیاد است و امروز با یک کشور 

جدید برای همکاری گفت و گو خواهیم کرد.
علی اکبر صالحی در مراسم رونمایی از شمش عناصر 
نادر استحصال شــده از خاک که روز یکشنبه )نهم 
اسفند( در سازمان توسعه و نوسازی معادن و صنایع 
معدنی کشور برگزار شد گفت: در ابتدا باید از شهدای 
هسته ای کشور که نقش بزرگی در عزت امروز ما ایفا 

کردند یاد کنیم.
وی افزود: ایران بهترین فرزنــدان خود را در این راه 
از دست داد تا عزت و شکوه خود را حفظ کند و بتواند 
در مقابل شــش قدرت جهانی که بیش از 90درصد 
از فعالیــت اقتصــادی دنیا را در دســت خــود دارند 

ایستادگی کند.
رئیــس ســازمان انرژی اتمــی با بیان این که شــکر 
نعماتــی که خداوند به مــا ارزانی داشــته امری لازم 
اســت، گفت: فضای زندگی را اگر خوب درک کنیم 
آن وقت زندگی زیبا می شــود؛ مــا باید درک کنیم که 
 زندگی فقط برای معیشت نیست، بلکه برای سعادت 

است.
صالحی ادامه داد: ما باید در طول مســیر زندگی هم 
بعد مادی خود را تقویت کنیــم و هم بعد معنوی زیرا 

معیشت اگر چه لازم است ولی کافی نیست.
معاون رئیس جمهور پیام انقلاب اســلامی ایران را 
در راســتای ســعادت در زندگی عنوان کرد و گفت: 
همه ما در زندگی مشــکلات زیادی داریم و به خاطر 
همین مشکلات اســت که به پناه نیاز پیدا می کنیم 
کــه معناگرایی به خوبی می توانــد در این زمینه به ما 

کمک کند.
وی بــه تغییر فضــای کنونی جهان بــه نفع معنویت 
اشــاره کرد و گفت: خاطره من از زمان دانشــجویی 
در دانشــگاه بیــروت بر این امــر گواه اســت زیرا در 
یکی از آن ســال ها که محرم و عید تقارن پیدا کرده 
بود کســی به محرم توجه نمی کــرد ولی الان دین از 
 عزت زیادی برخوردار اســت و این عزت با گذر زمان 

رو به رشد است.
رئیس ســازمان انرژی اتمــی در بخــش دیگری از 
ســخنان خود ضمــن انتقــاد از عملکــرد برخی از 
کشورهای منطقه اعلام کرد: از تناقضات تاریخ این 
است که هر کشوری چاهی برای گرفتار کردن ایران 
کنده اســت خودش در آن چاه افتاده اســت و امروز 

عربستان همین وضعیت را دارد.
وی هم چنین به موضوع برجام اشــاره کرد و گفت: 
برجام فضای خوبی را ایجاد کرده است و هیات های 
خارجی زیادی برای شروع همکاری به ایران مراجعه 

می کنند.
صالحی با بیان این که اگر رهبری در سال 90 اجازه 
مذاکره با آمریکا در خصوص برنامه هسته ای را به ما 
نمی دانند شاید اکنون مساله هسته ای حل نشده بود، 
گفت: به همین دلیل جا دارد از ایشان، هم به خاطر 
این موضوع و هم به خاطر راهنمایی های مدبرانه در 

طول مذاکرات تشکر کنم.
وی بر نقش رئیس جمهور در حل مســاله هسته ای 
خاطرنشــان کرد و افزود: ابتدای شــروع مذاکرات 
هیچ چیز مشــخص نبود بــه همین دلیــل نیاز بود 
تــا یک نفــر مســوولیت این موضــوع را قبــول کند 
 و رئیس جمهــور بــا شــجاعت ایــن مســوولیت را 

قبول کرد.

عصر ایران نوشت: "بیم و امید و اعتماد" - تکرار می کنیم: "بیم و امید و اعتماد"
اعتماد متقابل بین رهبران یک جامعه و مردم، مهم ترین دستاورد جریان اعتدال برای کشور است. مردم می دانند که رهبرانشان در جریان 

اعتدال به دنبال منافع ملی هستند و منافع ملی را فدای مصالح جناحی نمی کنند.
 رویداد 24 نوشت: واعظی؛ از جمله برندگان حماسه هفتم اسفند

حجم گسترده تبادل اطلاعات در شبکه های مجازی و همچنین امکانات تسهیل شده این نرم افزار ها در روز رای گیری آنچنان فرصتی را 
فراهم کرد تا به یکی از ابزار مهم برای دعوت مردم به صندوق های رای بدل شود.

 تدبیر  نوشت: امتداد تجربه ٩٤ در ٩٦
توصیه مسئولان دولت و چهره های شاخص اصلاحات مبنی بر حفظ خونسردی و آرامش در مقابل حرکت های تحریک کننده، به خوبی 

در تمام سطوح هواداران اصلاحات پیگیری شد و این جای تقدیر بسیار دارد.
 صراط نیوز نوشت: چرا "لیست حداد" باخت؟

مگر جریان هایی مثل جبهه پایداری، جمعیت ایثارگران و چند وزیر احمدی نژاد چه سهمی از اصولگرایان را تشکیل می دادند که ائتلاف 
این جریان ها را به نام "ائتلاف بزرگ اصولگرایان" جا زده بودند؟

 پارس نیوز نوشت: تصمیم اتاق های تصمیم گیری اصولگرایان در مورد نتیجه انتخابات
این امیدواری وجود دارد که اصلاح طلبان، از اصولگرایان بیاموزند، آرای مردم را قدر بدانند و حضور در مجلس دهم را فرصتی ارزشمند 

برای خدمت به مردم بدانند. به جای توجه به حاشیه هایی سیاسی و دعواهای بیهوده سیاسی، مشکلات معیشتی و اقتصادی مردم را در 
دستور کار خود قرار دهند.

عکس روزسایت نگار

مراسم تشییع و تدفین 
مرحوم فرج الله 
سلحشور صبح امروز 
یکشنبه در امامزاده 
عینعلی و زینعلی تهران 
برگزار شد.

خبرنامه


